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摘 要 

RFID 技术是一种非接触式、无须人工干预、可识别运动物并可同时识别多

个标签的识别技术。RFID 标签具有防水、防磁、耐高温、不怕污染，使用寿命

长、读取距离远等优点，并且标签上的数据还可以加密、存储数据容量大、存储

信息更改自如，RFID 的这些优点非常适合应用于物流通关过程中的信息采集。

将 RFID 技术引入到物流通关流程中，通过建设基于 RFID 的物流通关信息平台，

特别是报关、报税、进出口商品检验检疫等系统与企业业务系统的对接，可以简

化海关、税务、检验检疫等行政管理部门的工作，提高工作效率，从而提高物流

通关效率。 

本论文对基于 RFID 的粤港物流通关信息平台进行了分析，并研究了相关的

关键技术。在平台的分析过程中，首先分析了粤港物流通关的一般业务流程，在

此基础上提出了基于 RFID 的粤港物流通关流程；然后对物流通关数据、数据流

程以及平台用户进行了详细的分析，同时对物流通关平台的需求进行分析；随后，

在需求分析的基础上，归纳出基于RFID粤港物流通关信息平台具有的数据采集、

数据交换、数据管理以及数据安全的功能；最后，在流程分析、需求分析、功能

分析的基础上，设计出了基于 RFID 的粤港物流通关信息平台架构。针对平台实

现的难点，本论文还研究了基于 RFID 的粤港物流通关信息平台关键技术，包括

物流通关 RFID 中间件、物流通关异构数据交换标准以及物流通关平台系统的集

成，确保了平台能够顺利实现。最后，为了更好的理解 RFID 技术在粤港物流通

关应用，本文通过 RFID 技术在供港活猪通关中的应用的实例描述了如何通过本

文设计出的平台实现高效通关的过程。 

 

关键字：信息平台；通关；RFID 技术 
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ABSTRACT 

RFID is an acronym for radio frequency identification, which is a wireless 

communication technology. RFID tag has many characteristics, for example 

water-repellent, antimagnetic, fire-resistant, the reserves big，the secrecy good and the 

secrecy good, which is applicable to information acquisition during the clearance. 

RFID technology is introduced in the process of clearance, which can simplify the 

work flow of the customs, taxation and the relevant departments. Therefore, the 

customs clearance efficiency will be increased. 

The clearance information platform based on RFID is analyzed. First of all, the 

clearance procedure is analyzed. On this basis the business procedure based on RFID 

between Guangdong and Hong Kong is proposed. Then the clearance data, the flow of 

data and the platform users are analyzed in detail separately; the requirements of 

clearance information platform are analyzed as well. The functions of the clearance 

information platform including data acquisition, data interchange，data security and 

data management are concluded. Finally, the framework of Clearance Information 

Platform Based on RFID is designed based on the procedure analysis, requirements 

analysis and functions analysis. The key technologies of clearance information 

platform design based on RFID are also studied, which includes RFID middleware of 

clearance, heterogeneous data interchange standard of clearance and clearance 

information platform system integration. Finally, the application of RFID in clearance 

procedure of live pig exported to Hong Kong is studied as a case. 

 

Keywords: Information platform; Clearance; RFID technology 
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